
Magyar Zoltán
országgyű lési képviselő

Országgyű lés Hivatala

Irományszám : ~L . f Á Á G °J O

Érkezett: 2016 AUG O 8.

Írásbeli kérdé s

Kövér László úrnak,
az Országgyűlés elnökének

Helyben

Tisztelt Elnök Úr !

Magyarország Alaptörvénye 7 . cikk (2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012.

évi XXXVI . törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli kérdést kívánok benyújtani a

Földművelésügyi Minisztériumot vezető miniszterhez, mint a tárgyban illetékes minisztériu m

vezetőjéhez

„Mikor érkezik érdemi és tartós megoldás a dinnyetermelők érdekében?”

címmel .

A benyújtott kérdésemre a választ írásban várom .

Tisztelt Miniszter Úr!

Az agrárkormányzat az elmúlt években azzal büszkélkedett, hogy talpra állt a magya r

dinnyetermelés és mintegy 10 ezer családnak nyújt megélhetést az országban . Már 2014. évtő l

tapasztalható volt, hogy míg – a hivatalos álláspont miszerint – a Nemzeti Dinnyeprogra m

rendet tett a piacon, majd növekedési pályára állította a termelést, sajnálatos módon a

termelők és a kereskedelem tisztességes szereplő i másként ítélik meg az ágazat sikereit. Mint

a korábbi években, 2016-ban is az érdekképviseleti szervek hiába kérték a hazai kereskedőket

és áruházláncokat, hogy az első magyar dinnyetételek megérkezésekor hagyjanak fel az

importtal, már ekkor tapasztalható volt, hogy a kérések nincsenek hatással a piac i

magatartásra . A budaörsi TESCO áruházlánc el őtti akció bebizonyította, hogy súlyos é s

ismert problémák idő előtti megoldására sem a Nemzeti Agrárgazdasági Kamara, sem a

Földművelésügyi Minisztérium vezetése nem fordított gondot. A Dinnyetermel ők Országos

Egyesületének elnöke az MTI-nek adott nyilatkozatában jogosan kifogásolta, hogy a TESCO



áruházlánc a már öt éve tartó agrárkormányzati marketing akcióiban nem vesz rész . Külön

figyelmet érdemel a hazai dinnyeexport jövedelmezőségére az eladási ár megállapodásra

rendkívül hátrányosan ható, a TESCO interneten megjelent árcédulája, miszerint 15 centér t

árulják a dinnyét Magyarországon. Miután nem volt váratlan az agrártárca vezetése számár a

és 2016-ban is számítani lehetett arra, hogy a dinnye értékesítése során – els ősorban a

lenyomott felvásárlási ár miatt – a termel őket jelentős kár érheti, . nyilvánvalóvá vált, hogy

nem elegendő a hazai dinnyét áruházláncokban kóstoltatni, multik marketing akciói t

támogatni, főként akkor, amikor az áruházláncok sokszor irreálisan alacsony áron tesznek

ajánlatot a termelőknek. Ilyenkor ki vizsgálja, vagy ki kéri számon a Kereskedelmi Kódex, a

NAK Üzleti Etikai Kódexe érvénysülését, a tisztességes piaci magatartást, ha pont a

kereskedelem szereplői nem tartják önmagukra nézve kötelez őnek? Bár az árharcból a

vásárlók nem érzékelnek semmit, mert az üzletláncok árleszorító politikája elfogadhat ó

fogyasztási árakat eredményez, ezzel szemben gazdálkodók megalázónak tartják, hogy a

felvásárlók és az áruházláncok a termel ők rovására képezik és osztják el egymás között a

termékpályán képződő jövedelmeket. Jogos volt tehát a termelők évek óta hangoztatott

félelme, hogy az alacsony, az önköltséget sem fedez ő felvásárlási ár tönkre teszi a

gazdálkodókat. Mint ismeretes a TESCO hír bejárta a világhálót . Hatására a hazai és az

export felvásárlási ár is zuhant, jelentős károkat okozva nemcsak a termelőknek, hanem a

nemzetgazdaságnak is .

Amennyiben az agrárvezetés és az érdekképviselet a felvetett problémák megoldására a z

értékesítési kampány közepén sem nem intézkedik, a dinnyetermel ők és kereskedők

együttműködése továbbra sem jön létre és erre a gazdálkodók jöv őben sem számíthatnak .

Mindezek alapján kérdezem Tisztelt Miniszter Urat, hogy milyen lépéseket kívánnak

tenni a dinnyetermelők megsegítése érdekében ?

Várom érdemi válaszát !

Budapest, 2016 . augusztus 8 .

Tisztelettel :

Jobbik
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